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Píseň: NEZ641 – Nevím, Pane, co ti dát + modlitba; Oddíl 
k výkladu: Jon 1, 1-3 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme dokončili dopis Koloským. Závěr 

se tradičně věnoval pozdravům, přáním, požehnáním. 
List „do Kolos“ měl být čten také v jiných městech – a 

v Kolosech měli číst dopisy určené jiným městům. 
To jen posílilo universalistickou formu celého dopisu. 
 
Jonáš – prorok? 
Kniha proroka Jonáše je zvláštní. Nikde v knize samotné se 

nedovídáme nic o tom, že by Jonáš byl prorokem. Navíc se nikde 
v celé knize nesetkáváme s charakteristickým znakem prorockých 
spisů: Zvěstují „výroky Hospodinovy“ – hebr. „num adonaj.“ 
Naopak je celý spis souvislou novelou, příběhem. 

Zřejmě byl tento spis zařazen mezi proroky proto, že muž 
stejného jména a stejného otce vystupuje také v 2Kr 14, 25. Avšak 
o slovu z 2Kr se v knize „proroka“ Jonáše naopak nedovídáme nic. 

Tak vlastně nic nenapovídá tomu, že by šlo o prorocký spis. 
Stejné platí např. pro knihu Daniel. Ta také v židovském kánonu 
nepatří mezi proroky, nýbrž mezi spisy. 

Tak je dobře možné, že jméno „Jonáš“ vůbec nesouvisí 
s prorokem z 2Kr, ale s jeho významem – jak se tomu budeme 
věnovat později. 

Jediné, co trochu navozuje atmosféru prorockého slova, je 
úkol zadaný Hospodinem: Volat proti někomu, připomenout jim 
zlo, a tak volat k obrácení. Avšak Jonáš přesně od tohoto utíká – 
jde tedy o prorocký spis? 

 
Jméno Jonáš 
Ledacos snad vyjasní jméno samotné. Jonáš totiž znamená 

„holubice.“ V Bibli i mimo ni jde o často užívaný pojem symbolicky 
i doslova (srv. už Noe). V prorockých spisech je holubice obrazem 
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zármutku a pokání – to by perfektně sedělo pro celý příběh, který 
tento spis vypráví. Včetně Jonáše samotného! 

Obraz holubice se také od doby proroka Ozeáše objevuje jako 
označení Israele jako celku – tj. Božího lidu. Jak v zármutku, který 
si stále znovu přivolává, tak i v pokání, k němuž zve i svým 
smutkem. Nakonec i v naději, kterou holubice symbolizuje už 
v příběhu potopy. 

To dobře odpovídá opět celku příběhu tohoto spisu: Jonáš je 
jediný z „proroků,“ který je vyslán mimo Boží lid, aby zvěstoval 
pohanům jejich vlastní zlo i naději pokání. Tak je tam poslán jako 
„holubice mezi hady.“ Zástupně za celý Israel – protože to je 
nakonec role celého Božího lidu. 

 
Ninive 
Ninive, kam Hospodin Jonáše poslal, navíc nebyla žádná 

zapomenutá vesnička. Šlo o hlavní město Asýrie. Která zničila 
Severní Israel r. 722 př. Kr. Jonáš poslaný do Ninive je tedy 
v současnosti Ukrajinec poslaný do Moskvy. 

Hlavním božstvem Ninive navíc byla Ištar. Bohyně lásky, 
plodnosti, války. A jedním ze symbolů Ištar byla právě… holubice! 
Také proto je do Ninive vyslán „Jonáš“ – holubice – jako 
přeznačení Ištar. Jako nabídka ochrany a spásy, která skutečně 
funguje – namísto hluchých, němých a mrtvých model. 

Tím silnější je tento moment, že ve starověku vládla 
představa, že každý národ má svá božstva, a ta působí výhradně na 
území daného národa. Tj. nepletou se do záležitostí jiných národů. 
Také proto hovoří SZ o Bohu opakovaně zcela obráceně. Také 
proto i dnes běžně slyšíme, aby se církve, Bible nebo Bůh nebo 
křesťanství nepletli do takových nebo makových oblastí lidského 
života nebo světa. Jde o typicky již starověký projev pohanství a 
pověr! 

To také úzce souviselo s dobyvačnými taženími: Vždy byla 
také náboženskou záležitostí, protože bojem „našeho“ božstva 
proti „těm jejich.“ A tak snahou rozšířit působnost „našeho“ 
božstva. Což opět biblický postoj převrací na hlavu. Hospodin je od 
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počátku Stvořitelem – a tak Pánem – všeho a všech. A přitom se 
nikomu nenutí. A Israel není zván k válečné expanzi svého území 
nikdy! 

Tak i zde: Jonáš není vyslán konvertovat Ninive. Jonáš – 
holubice – je vyslán Ninive zachránit. Ačkoli příběh nám tyto 
nejdůležitější rozměry už úvodu příběhu prozrazuje úmyslně až 
v poslední kapitole. 

 
Úvod příběhu 
Jonáš však Hospodinovu misi odmítá. Do Ninive jít nechce – 

protože Jon 4. I tím se nápadně ukazuje, že Jonáš prorokem není. 
Vždyť odmítá slovo Hospodinovo. Odmítá přinášet slovo soudu, 
které jediné může přinést spásu, tj. záchranu. 

Všimněme si, že Jonášovým argumentem a pocitem není, že 
Hospodinův úkol je nesmyslný: Jak mám já, jeden člověk, obrátit 
celé velkoměsto? Jonášovým argumentem je opak (viz Jon 4): Já 
jsem věděl, že budu za blbce! Já vím, že jsi milosrdný, a věděl jsem, 
že se nad nimi smiluješ, a tak to bude vypadat, že co jsem říkal, byl 
nesmysl! 

Tak Jonáš nevyráží na východ do Ninive, nýbrž úplně na 
opačnou stranu – do Taršíše. Jde o „konec světa,“ snad někde 
v dnešním Španělsku. Podle některých dobových představ byla  
právě tam brána do podsvětí. Hospodina tam neznali. Kde lépe se 
tedy před Hospodinem skrýt? Vždyť i Izajáš říkal, že tam sice Boží 
sláva pronikne, ale až úplně nakonec (Iz 66, 19 – i formálním 
umístěním ve spisu!). 

I v tom se ukazuje, že Jonáš prorokem nebyl. Patří přece do 
základní zvěsti Bible, že před Bohem se skrýt nelze – od Gn 1 po Zj 
22. Tradičně starozákonně viz Ž 139, 7-12. 

 
Jafo/Joppe/Jaffa 
Protože nejrychleji se Jonáš může do Taršíše dostat lodí, 

sestupuje do Jafó. Nejde jen o vyjádření geografické – z Israele se 
„sestupovalo“ vlastně do všech okolních zemí pro jeho hornatost. 
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Jde o vyjádření také kvalitativní: Jde o pokles, snížení kvality, o 
sestup do horšího. 

Také proto už Abramův útěk do Egypta je „sestupem.“ Jonáš 
pak sestoupí nejen do Jafo/Joppe. Poté také sestoupil na loď (proč 
tento moment ČEP opět zakrývá?). Pak sestoupí do podpalubí. Pak 
„bude sestoupen“ do moře. A v moři Jonáše spolkne ryba. Tedy 
sestoupí až do hlubin moře, až do brány podsvětí – tedy vlastně 
tam, kam chtěl. Jak to také v Jon 2, 7 Jonáš sám vyzná. 

Historicky jde o snad nejstarší přístav na světě, dnes již o 
jižní součást města Tel-Aviv. Jméno snad pochází snad od jednoho 
ze tří Noemových synů – právě Jefetovi. Který reprezentuje „mlčící, 
šedou většinu,“ která se má přiklonit k „Šémovcům“ a ne k 
„Chámovcům.“ Tj. už zde je Jonáš v „šedé zoně.“ 

To je ještě posíleno tím, že původně jde o nejsevernější výspu 
Pelištejců. Kterou navíc Israelci nikdy od Pelištejců nezískali. 

Jde o město důležité i v NZ: Petr zde vzkřísil Tabitu (Sk 9). 
Právě zde měl Petr vidění, aby nerozlišoval košer a ne-košer 
stravu, a tak ani Židy a ne-Židy (Sk 10). 

 
Závěr 
I závěr dnešního oddílu vyslovuje zvěst explicitně: Jonáš se 

plavil pryč od Hospodina. To opět žádný jiný „prorok“ nedělá! A 
Jonášovi Hospodin dopřeje vzdálit se, v lidských očích, od 
Hospodina tak daleko, jak jen je to možné. 

A co tam, na dně moře, u kořenů hor, v nejzazší vzdálenosti 
od Hospodina Jonáš nalezne? 

 
Píseň: NEZ650 – Dopřej mi chuť k jídlu, Pane + modlitba 

Páně 
Rozhovor 


